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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 9 april 1951
*s Middags te 2 uur aangevangen, Plein 2b.

Aanwezig: De Minister-President, Voorzitter, en de  Ministers Albregts, Van den Brink,
Joekes, Lieftinck, Van Maarseveen, Mulderije, Peters, Rutten (bij punt 22), Staf, Stikker, Teulings,
In ’t Veld en Wemmers (afwezig is Minister Mansholt).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Blom en Götzen.
Secretaris: Drs. J. Middelburg.

- - -

3. Uniezaken
- - -
c. Overige punten
1°. Minister Staf is voornemens in overleg met Minuor te treden ten aanzien van de opheffing
van de delegatie van Ambonese militairen (Aponno c.s.).
2°. Staatssecretaris Blom deelt mede, dat de UNCI voor onbepaalde tijd de zittingen heeft
verdaagd; het secretariaat zal worden geliquideerd.
- - -

10. Wettelijke voorziening met betrekking tot de komst in Nederland van Ambonese ex-KNIL-militairen
(Brief van de Minister voor Uniezaken a.i. d.d. 30 Maart 1951 met nota.)
Minister Lieftinck wijst er op, dat in het wetsontwerp geen voorzieningen met betrekking tot
voeding en vervoer zijn opgenomen. Minister Staf vraagt zich af of niet moet worden vermeld
van welke wetten mag worden afgeweken. Minister Teulings merkt op, dat in 1934 pogingen zijn
gedaan om algemene bevoegdheden te krijgen, waartegen de Kamer veel bezwaar had. In de
Memorie van Toelichting worden voorts weinig voorbeelden genoemd. Staatssecretaris Blom stelt
de vraag of men moet blijven spreken van Ambonese militairen; te overwegen ware hen
Indonesische militairen te noemen. Minister Götzen merkt hierbij op, dat er ook andere ex-
militairen van Indonesische landaard dan Ambonezen in ons land zijn, die dan ook onder deze
wet zouden vallen. Minister Lieftinck acht naamsverandering op dit ogenblik wel bezwaarlijk.

Minister Van Maarseveen ziet niet in dat men de vorm van Algemene Maatregel van
Bestuur heeft gekozen. Een Algemene Maatregel van Bestuur kan ook geen sancties aangeven,
als deze niet berusten op de wet.

Minister Peters wijst er op, dat het noemen van alle wetten, waarvan afwijking met het oog
op het verblijf der Ambonezen in ons land noodzakelijk kan zijn, zeer moeilijk is. Men zal voorts
de toelichting bij dit wetsontwerp moeten zien tezamen met de toelichting bij de nota van
wijziging van begrotingshoofdstuk XIII.

Minister In ’t Veld acht het wenselijk, dat bij het plaatsen van de betrokkenen bij de
DUW ook afwijking van de sociale-verzekeringswetgeving mogelijk is. Minister Joekes zou er de
voorkeur aan geven, indien bij Algemene Maatregel van Bestuur van een wettelijk voorschrift
wordt afgeweken, hierop de goedkeuring van de wetgever te vragen. De Minister-President is hier
tegen, aangezien dit steeds opnieuw discussies in de Tweede Kamer omtrent de Ambonezen zou
uitlokken. Staatssecretaris Götzen verzoekt de Ministers opmerkingen over het wetsontwerp
schriftelijk aan Minuor te zenden. Besloten wordt dit punt aan te houden.
- - -

22. Bouw van een hoofdplaats op Nieuw-Guinea en de daarmee verband houdende werkzaamheden (Brief van
Minister Götzen d.d. 11 Januari 1951 met 1 bijlage.)

Kenmerk: Ministerraad.
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Staatssecretaris Götzen heeft van de heer Krijger over zijn reis naar Nieuw-Guinea vernomen, dat
de toestanden daar dringend verbetering eisen. Voorgesteld wordt vast te stellen wat het
urgentieplan zal omvatten. Als zeer dringend kan worden aangegeven: de wegverbetering van
Hollandia-haven naar Ivar, alsmede het bouwen van 200 woningen te Hollandia-haven en Kota
Baroe. Hieraan moet worden toegevoegd een centraal kantoor in Kota Baroe, een eenvoudige
ziekeninrichting en voorlopige electriciteitsvoorziening, welke voorzieningen ook in de brief van
spreker van 11 Januari jl. als urgent zijn genoemd. De gelden voor de uitvoering van deze werken
zou Nederland in de vorm van een lening aan Nieuw-Guinea verstrekken.

Minister Lieftinck acht het in de eerste plaats nodig, dat van Nieuw-Guinea de mensen
worden verwijderd, die er niet horen; men zal er in het algemeen alleen pioniers moeten toelaten.
De bouw van huizen zal zeer veel kosten, aangezien geen hulpmaterieel aanwezig is en de
loonstandaard zeer hoog is. Bij de pogingen om enige orde  te scheppen, waarmede men op
enkele punten is geslaagd, is nog niet bereikt, dat lonen en prijzen op een verantwoord niveau
komen. Er zal naar gestreefd moeten worden door de aanvoer van enkele machines voor de
bewerking van de daar aanwezige grondstoffen zonder grote materiaalinvoer huizen te bouwen.
Voorts zal voor de leiding op Nieuw-Guinea een technisch en administratief bekwaam
administrateur moeten worden aangetrokken, aangezien het beheer anders financieel
onverantwoord is.

Staatssecretaris Götzen merkt op, dat men met de voorgestelde bouw van 200 woningen
niet kan wachten tot met behulp van ingevoerde machines de houtkap op Nieuw-Guinea
georganiseerd zou zijn. Minister Van Maarseveen is van oordeel, dat zolang Nederland de
verantwoording voor Nieuw-Guinea heeft, aan uitvoering van het urgentieprogramma iets moet
worden gedaan. Minister Stikker is eveneens van oordeel, dat men met de uitvoering van dit
programma niet langer kan wachten. Minister Staf acht het wenselijk Marine in het overleg te
betrekken. Staatssecretaris Götzen wijst er op, dat met de Marine op Nieuw-Guinea over het plan
overleg is gepleegd.

Minister In ’t Veld merkt op, dat de kwestie van de woningbouw heel precies is bekeken.
Voor het vervaardigen van bouwmaterialen op Nieuw-Guinea zelf zou een grote investering
nodig zijn.

De Minister-President herinnert er aan, dat over de voorzieningen op Nieuw-Guinea eerst
met Gouverneur Van Waardenburg is gesproken, terwijl daarna zowel Ir. Van der Meer als de
heer Krijger hieromtrent advies hebben uitgebracht. Spreker dringt er op aan thans een beslissing
te nemen. Voor de toekomst ware te onderzoeken of tezamen met Australisch Nieuw-Guinea de
oprichting van een houtbedrijf mogelijk is. Staatssecretaris Blom merkt in dit verband op, dat men
van Australische zijde een bezoek aan Hollandia wilde brengen ten behoeve van een survey in
het Nederlandse gebied, doch dat de Gouverneur dit heeft moeten weigeren, aangezien hiervoor
nog geen enkele accommodatie beschikbaar was.

Minister Lieftinck stelt voor het onderhavige bouwprogramma op het Nederlandse
bouwplan te brengen. De Minister-President acht het wenselijk dit voorstel een volgende keer
tegelijk met de bespreking van de beperking van het bouwplan 1951 te behandelen.

Staatssecretaris Götzen stelt voor met het urgentieplan voor Nieuw-Guinea accoord te
gaan, ook voor het volgende jaar. De Raad verklaart zich hiermede accoord, waarbij Minister
Lieftinck laat aantekenen, dat hij bezwaar blijft maken en nogmaals aandringt op de aanwijzing
van een technisch en administratie bekwaam administrateur.

Vervolgens sluit de Minister-President de vergadering.


